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Turó de la Seu Vella, 
patrimoni mundial? 

Sr. Director: 
18 d'abril: Día Internacional 

deis Monuments i Llocs del Pa
trimoni Mundial. El proposit de 
la Taula de Debat del18 d'abril 
que se celebrara a la Cambra de 
Comer~ de Lleida amb la par
ticipació deis principals agents 
implicats -cosa val a dir que és 
de reconeixer i agrair- és esta
blir una alian-;a amb !'estimada 
gent de Lleida per fer possible 
que tot l'interes i l'estimació de 
la ciutadania pel conjunt monu
mental del Turó de la Seu V ella 
condueixi finalment a assolir 
un pla de gestió integral del 
Turó perque aquest sigui ges
tionat amb criteris de vigilan
cia i seguretat, de conservació 
i restauració, de dignificació i 
de posada en valor del seu ca
pital historie, artístic, cultural i 
natural coma referent primor
dial de la ciutat i fer que arribi 
en tota la seva plenitud a les 
futures generacions. 

Estem conven-;uts que el 
Turó de la Seu és un digne i 
ciar candidat a ser reconegut 
com a Patrimoni Mundial de 
la UNESCO. Ferms en aquest 
proposit, ens fem resso que 
aquest és l'anhelat somni de 
l'Associació deis Amics de la 
Seu V ella i recollim les exigen
cíes de la Carta de Drets i Deu
res de la Paeria que demana 
a totes les lleidatanes i lleida
tans el compromís de vetllar 
pel nostre preuat patrimoni. 

També cal compartir un de
sig amb tots els lleidatans: que 
quan el18 d'abril del2025 amb 
motiu del Día Internacional del 
Patrimoni Mundial celebrem 
els 200 anys de la construcció 
de la Porta del Lleó, puguem 
celebrar amb evidencia i ro
tunditat haver aconseguit entre 
tots tornar a fer resplendir els 
valors de la natura, l'espiritu
alitat i cultura que conformen 
la singularitat de tot l'entorn 
del Turó de la Seu V ella com el 
referent de les terres de Lleida, 
un patrimoni del qual tots som 
responsables. 

RAMON PUJA DES CIVIT 
COORDINADOR GRUP 
TURÓ SEU VELLA 2030. 

Oportunitat de Lleida 
per convertir -se en un 
poi ciclista 

Sr. Director: 
Actualment la gran majoria 

de centres BTT de l'Estat estan 
sense cap manteniment. Les 
administracions, promotores 
d'aquests, pensaven que, pel 
sol fet de tenir al seu municipi 
o comarca un espai d'aques
tes característiques, suposa
ria !'arribada de molts practi
cants. Per diversos motius aixo 
no ha estat així i el principal 
error va ser planificar i disse
nyar aquests centres des de la 
perspectiva de !'oferta i no de 

LA CARTA DEL DIA 

Cal esperar un any per a una operació? 
SR. DIRECTOR: 

Jo entenc que molta gent pot estar conten
ta de la Seguretat Social, i jo mateix n'estic 
en algunes i en altres, no tant. De fet, la 
meva carta és per donar a coneixer el meu 
cas particular. Tinc el dit petit de lama es
querra enganxat de fa temps. De fet, no em 
puc rentar bé ni la cara, ja que esta molt do
blegat. El dia 21 de mar~ d'aquest any vaig 
tenir visita amb el traumatoleg de !'hospital 
Arnau per trabar una solució i poder tenir 
la ma en condicions. Ja tinc una ma molt 
desfigurada per un accident de fa molt de 
temps i cada cop em resulta més difícil fer 
les coses amb el dit així. No em queixaré 

pas de la visita, ja que el doctor va ser molt 
correcte, amb tata mena d'explicacions de 
com aniria una operació per poder deixar la 
ma com cal. Pero -i aquí ve la meva queixa
em va dir que tardaría almenys un any a fer 
l'operació. Em pregunto: tan malament va 
tot aixo per haver d'esperar tot un any? La 
veritat és que em faig gran i valdría tenir 
la ma en condicions una mica més aviat. 
No es tracta de passar davant de ningú ni 
d'operacions més greus, que quedi ciar, en 
un hospital hi ha de tot, ja ho en ten e, pero 
et desanima molt quan et diuen de cop que 
t'has d'esperar tant de temps. Un any són 
molts dies. Grades. 
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ENQUESTA 
Sou partidaris de la tradició 

per Sant Jordi que els 
homes regalin roses i les 

dones llibres? 

Voteu 1 deixeu un comentari a 
www.segre.com 

la demanda. Malauradament, 
alguns d'aquests centres es tra
ben a la província. 

Per un altre costat, cada 
vegada més som els que quan 
anem a una ciutat o un poble 
per feina, com podría ser un 
congrés, una reunió o simple
ment per plaer o vacances, 
ens enduem els kets i l'anem a 
coneixer trotant. També n'hi 
ha molts que s'enduen la bici 
o la llaguen. L'aparició de la 
bicicleta electrica ha democra
titzat aquest esport, assequible 
a tothom, i per aixo estan sor
gint noves oportunitats per als 
destins que apasten pel turisme 
actiu de baixa intensitat. 

Ara, la ciutat de Lleida, 
davant del canvi-obligatorie
tat-necessitat cap a un model 
sostenible com a un dels eixos 
fonamentals del que sera el 

BENITO GARCIA SOTO 

nostre dia a dia, podría con
vertir-se en un poi ciclista de 
reconegut prestigi i, fins i tot, 
modificar habits deis ciutadans 
i enviar un missatge al món per 
dir que Lleida ja és aquí. 

Projecte estació d'autobu
sos-tren. Desconec si hi som a 
temps, pero aquest espai hau
ria de ser el centre neuralgic 
per desenvolupar algunes ac
cions que ajudarien a donar a 
coneixer la ciutat i fer-Ia més 
sostenible: 

-S'estan creant a les ciutats 
-i Lleida no n'és una excep-
ció- nous carrils bici, també 
per als nómbrosos patinets. 
Historicament, la nostra ciu
tat sempre ha pensat més en 
el cotxe que en les bicicletes, i 
ara cal fer mans i manigues per 
encabir-nos a tots. Dones bé, es 
tractaria de fer un recorregut 
que passés pels llocs més em-

1 

blematics de la ciutat amb una 
línia marcada a terra seguint 
un circuit establert, a peu en al
gun carrer on no estigués per-
mes. Ja fa molts anys que aixo 
existeix en algunes ciutats, es
pecialment dirigit als que volen 
visitar la ciutat caminant i que 
es traben cartells informatius 
o amb QR davant d'un element 

LA FOTO DEL LECTOR 
MANUEL ARIAS. LLEIDA 

patrimonial i l'únic que han de 
fer és seguir la línia. 

-Tenim un patrimoni ex
cepcional com són les séquies. 
Molts són els km que rodegen 
la ciutat i que s'haurien de fer 
valdre. Naturalment, tots els 
circuits haurien d'estar tracke
jats i ambla possibilitat de des
carregar-se'ls des d'una app, 
la qual inclouria el projecte 
anterior. 

-En uns mesas la via verda 
de la Pobla a Cellers sera una 
realitat. També s'esta treballant 
de St. Lloren~ de Montgai aBa
laguer. D'aquí fins a Lleida ja 
esta senyalitzat. Per tant, po
drem agafar el tren per fer un 
trajecte d'uns 75 km en bicicle
ta per una vía segura i apta per 
a tothom, ja que el tren permet 
pujar bicicletes, aixo sí, havent 
de fer transbord entre Cellers 
i S t. Lloren~. ja que en aquest 
trajecte no hi ha camí. De totes 
maneres, tots aquells que si
guin, dormin o arribin a Lleida 
podran dissenyar recorreguts 
agafant aquesta línia i fer re
correguts en bicicleta de car
retera pels colls del Prepirineu. 

-El Geoparc i els seus im
pressionants circuits d'enduro 
al voltant de Tremp són un des-

Les voreres, 
sempre 
recurrents 
Les voreres són 
un classic en 
les queixes deis 
nostres lectors. 
Aquest veí de 
Lleida ens envía 
aquesta foto
grafía del carrer 
Alcalde Porque
res, a l'altura del 
número 30. Se
gons indica, no 
és la primera ni la 
segona vegada 
en que ensopega 
un vianant. 

tí que anira a més. El tren de 
la Pobla podría ser, sens dubte, 
el millar mitja per visitar-los. 

-La Ruta del Sió: un nou re
corregut de 75 km que surt de 
Balaguer i arriba a St. Guim 
de Freixenet, dues poblacions 
amb estació de tren gestionat 
perFGC. 

- Nous espais integrals de ci
clisme que estan sorgint com 
Valls de Pedra, situat a l'est de 
la comarca de les Garrigues, 
amb estació de tren a Vinaixa. 

Tates aquestes accions hau
rien d'anar acompanyades d'un 
pla de negoci per no caure en 
els mateixos errors que han cai
gut la majaría d'administraci
ons, tal com hem dit al primer 
paragraf. De res serviría aixo 
si aquestes accions no arriben 
al mercat emissor, així com el 
de la necessaria i obligada col
laboració i gestió de }'empresa 
privada. Per tant, tot esta de 
cara, pero no podem hadar. 
L'estació de tren o la d'auto
busos haurien de contemplar 
tenir no només un lloguer, sinó 
també una consigna per deixar 
bicicletes per a tots aquells que, 
vivint en un poble, es despla
cen o ho podrien fer en tren 
o en autocar per anar a treba
llar, i aquí agafar la bicicleta (de 
propietat o de lloguer) per anar 
a la feina. També serviría per 
a tots aquells que no tenen lloc 
per deixar la bicicleta a casa i la 
valen guardar en un lloc segur. 

Lleida podría agafar l'exem
ple de ciutats com Chambéry 
(Fran-;a), amb una area d'influ
encia d'uns 200.000 habitants, 
on a més de lloguer i consigna, 
surt des de l'estació de tren una 
xarxa de carrils bici que, entre 
altres coses, disposen de comp
tadors molt visibles de quantes 
bicicletes han passat en temps 
real. Un se'n faria creus del 
nombre que ho fa diariament. 

0SCAR BALSELLS 
CONSULTORIA TUR[STICA RESTNEIGE 

Del camarada Carrillo 
al camarada Stalin 

Sr. Director: 
En una discussió encesa el 

camarada Stalin digué al cama
rada Carrillo: "Els espanyols 
no sabeu res de materialisme 
dialectic. Només us interessen 
aquestes ximpleries de Déu i 
de Maria Santíssima." "Mi
ri, camarada secretari gene
ral-ti respongué agudament 
el gran Carrillo-, contra Déu, 
digues el que et roti, pero Ma
ria Santíssima, davant meu, 
ni tocar-la." És el consell que 
potser Carrillo donarla als uns i 
als altres en aquesta controver
sia sobre els límits de !'humor. 
No us en sortireu. Si el tuit us 
sembla de canari, oli amb un 
Hum. Si el tuit és d'ase, tran
quils. Llurs brams no arriben 
gaire enlla. Aixo sí que m'agra
daria: que no em toquessin la 
mare, cap mare. 

JAUME SIDERA 

1 Envieu la vostra foto a cercle@segre.com. Una seleccíó més ámpc:;l!::.a :zd::.e~ca::;rt..:e:..:s'-'p'-'o:.:t..:tr:.:o:.:b:.:a:..r·=se::.:a:.:SEGRE.co====-"'m=---------------------_j 

edoussin
Resaltado
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TURISME JORNADES 

Lleida promoura el turisme ornitoiOgic, 
que atreu cada any milers de visitants 
A tata la província es poden albirar més de 350 especies d'aus, amb les de seca coma principals reclams 
11 El Patronat de Turisme aJudara a implementar accions per captar aquests turistes 
X. RODRfGUEZ 
1 LLEIDA 1 Lleida aposta pel turisme 
ornitologic i per consolidar-se 
com a destinació per als afici
onats a les aus. Aquesta oferta 
atreu cada any mílers de visi
tants a la província, on es poden 
albirar més de 350 especies, que 
són el 90% de les que hi ha a 
Catalunya. La vicepresidenta 
del Patronat de Turisme de la 
Diputació, Rosa Pujol, va ex
plicar ah ir que malgrat aquesta 
gran oferta, Lleida "encara no 
esta gaire ben posicionada" i 
"és necessari que capacitem el 
sector turístic per rebre aquests 
visitants". De fet, aquest era 
l'objectiu del Birding Forum 
que van organitzar ahir el Pa
tronat i la Paeria de Lleida, que 
va comptar amb un centenar 
d'assistents. 

k- LES CLAUS :J 
Especies d'aus 
1 A Lleida es poden observar 
més de 350 especies d'aus i les 
que habiten en els secans del 
pla són el principal recia m de la 
província. A Catalunya habiten 
aproximadament 400 especies. 

Aficionats i socis 
1 Jordi Sargatal, ornitoleg, va 
destacar que l'lnstitut Catala 
d'Ornitologia (ICO) té 3.000 so
cis i Seo Birdlife, 20.000. Al Reg
ne Unit, I'RSPB compta amb 1,2 
milions d'aficionats. 

Noves tendencies 
1 La pandemia va provocar que 
els visitants apostessin per des
tinacions de naturalesa i sense 
massificacions. El turisme or
nitologic és una de les mane
res de definir aquestes noves 
tendimcies. 

A les comarques de Ponent 
i el Pirineu conviuen espais 
d'alta muntanya en els quals 
viuen galls fer, voltors o tren
calos i zones humides com l'es
tany d'Ivars i Vila-sana amb 
mallerengues. No obstant, el 
principal reclam són els secans 
del pla, on poden trabar-se aus 
com els sisons o els gaigs blaus. 
En la jornada, la directora del 
Pare Nacional d'Aigüestortes i 
Estany de Sant Maurici, Laia 
Calaf, va destacar que en aquest 
espai protegit habiten més de 
120 especies d'aus i va assenya
lar que un 12% deis visitants 
que reben ho fan per observar la 
fauna, la flora i la geología. Per 
la seua part, el director executiu 
de !'Agencia Catalana de Turis
me, Patrick Torrent, va destacar 

Torrent, Pujol i Cerda en la inauguració del Birding Forum que es va organitzar a Lleida. 

que el turisme ornitologic pot 
ajudar la desestacionalització 
i també implica "una despesa 
més gran i que aquest estigui 
més ben distribui't". 

Ecoturisme i sostenibilitat, dos eixos del sector 

Així mateix, el Patronat de 
Turisme oferira assessorament 
a les empreses assistents per 
implementar mesures que aju
din a captar aquests visitants. 
El responsable de promoció de 
l'organisme, Juli Alegre, va ex
plicar que una d'aquestes acci
ons sera la revisió deis horaris 
deis serveis per adaptar-los a 
les necessitats deis ornitolegs. 

SUCCESSOS TERRATREMOL 

• L'aposta pel turisme orni
tologic va en la línia que va 
marcar el Patronat de Turisme 
de la Diputació en el pla estra
tegic, que estableix l'ecoturis
me i la sostenibilitat com dos 
dels eixos del sector a Lleida 
(vegeu SEGRE de dimecres). 
La província ja és un referent 
en el turisme relacionat amb 
la naturalesa i aquesta ofer
ta va alineada amb les noves 
tendencies turístiques basa-

Un terratremol al sud d_e Fran~a fa 
tremolar Aran, la Ribagor~a i el Sobira 
REDACCIÓ 
1 VIELHA E MIJARAN 1 Un terratre
mol de 4,3 de magnitud al sud 
de Fran~a, en el departament 
d'Hautes-Pyrénées, es va dei
xar notar ahir a primera hora 
de la tarda a la Val d'Aran, l'Al
ta Ribagor~a i el Pallars Sobira 
sense causar danys. El sisme 
va tenir el seu epicentre en la 
població francesa d'Heishas, 
a uns 60 quilometres d'Aran. 
Vei'ns d'Aran van assegurar 
ahir que la tremolar va mou-

re gerros i testas, encara que 
no va provocar desperfectes. 
De fet, segons l'lnstitut Carto
grafíe i Geologic de Catalunya 
(ICGC), el terratremol es va 
percebre ampliament al nord
oest de la Val, mentre que a 
la resta d'Aran, la Ribagor~a 
i el nord-oest del Sobira es va 
notar parcialment. 

La tremolar es va percebre 
lleument al Jussa, l'Alt Urgell, 
la Cerdanya i la Noguera, i en 
zones del Solsones, Segria, Pla 

d'Urgell, Segarra i Urgell. El 
sisme d'ahir va tenir una mag
nitud similar al de 4,5 que es 
va registrar a Ribera d'Urge
llet l'abril del2019 i que va ser 
qualificat com el més potent 
del miHenni a Catalunya. Al 
Pirineu fa més de 200 anys que 
no es registra un terratremol 
de més de 6. A partir de 5 ja 
poden causar danys materials, 
sempre depenent de la profun
ditat a que es produeixin les 
tremolors. 

des en el respecte al medí 
ambient. En aquest sentit, la 
vicepresidenta del patronat, 
Rosa Pujol, va destacar que 
Lleida compta amb "tresors 
naturals" i va animar a "con
tinuar apostant per un model 
sostenible, responsable i inclu
siu". Paco Cerda, tinent d'al
calde de la Paeria de Lleida, 
va assenyalar la "necessitat de 
continuar apostant per aquest 
tipus de turisme que ara esta 

INSTITUCIONS PLENS 

en auge". Per la seua part, el 
director executiu de !'Agen
cia Catalana de Turisme, Pa
trick Torrent, va afirmar que 
la funció del turisme és "apor
tar benestar a la comunitat". 
Es va referir al Compromís 
Nacional per un Turisme Res
ponsable, que és el full de ruta 
per al futur del sector i que té 
els mateixos objectius que el 
pla estrategic del patronat de 
la Diputació. 

La Diputació incorpora 
45 milions al pressupost 
1 LLEIDA 1 El pie de la Diputació 
debatra aquest dijous una modi
fica ció de credit per valor d'uns 
quaranta-cinc milions d'euros, 
que s'incorporaran al pressu
post de l'any 2023. Entre les 
partides més destacarles figu
ren 700.000 euros destinats a 
ajuts directes a entitats locals 
pera inversions de caracter ex
traordinari. També hi ha nom
brases subvencions a entitats a 
través de fans PETC (projectes 
d'especialització i competitivi-

tat territorial) o Feder. També 
destaquen 800.000 euros de 
subvencions per contribuir al 
pla de cooperació local en el 
programa de lluita contra la 
despoblació o els més de tres 
milions i mig d'euros deis plans 
d'inversió municipals per a les 
anualitats 2022 i 2023. Fonts 
de la Diputació van assenyalar 
que es tracta majoritariament 
d'operacions de l'any 2022 que 
no es van poder liquidar abans 
del31 de desembre. 

edoussin
Resaltado
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ADMINISTRACIÓ SUBVENCIONS 

El fons per les nuclears deixara a 
Lleida 7,6 milions a partir del juliol 
Els 19 pobles beneficiats del Segria i les Garrigues rebran uns 400.000 € 
MAR fA MOLINA 
ILLEIDA 1 La conselleria d'Empresa 
fara efectiu al juliol el traspas 
dels Fans de Transició Nuclear 
que beneficiara els dinou muni
cipis de Lleida dins de la zona 
d'afectació del pla d'emergencia 
nuclear Penta, segons van con
firmar fonts del departament. 
Són uns 34 milions pera les dos 
arees afectades per possibles 
incidencies que inclouen els 
pobles que estan en un radi de 
10 quilometres de les centrals 
d'Ascó i Vandellos i els que es 
traben en un radi de 10 a 30 
quilometres. Les poblacions del 
Segria i les Garrigues rebran 
uns 400.000 euros cada una, la 
qual cosa suposara un import de 
7,6 milions per a Ponent. Així 
va recordar ahir dilluns durant 
la primera reunió de l'organ de 
govern del Fans de Transició ce
lebrat a Ribera d'Ebre, a la qual 
no va assistir cap representant 
de Lleida (vegeu el peu de foto). 

Responsables de la canse
Heria van indicar que al julio! 
es fara una nova reunió de l'or
gan de govern per distribuir la 
resta deis recursos que ascen
dirien a uns 26 milions i que 
principalment beneficiaran els 
municipis en un radi de deu qui
lometres dins del Penta l. Lleida 
rep finalment ajudes del fans 
de compensació per les centrals 
nuclears després que el Parla
ment modifiqués aquest mes de 
mar~ la llei que va deixar fora 
aquests dinou municipis (vegeu 

Reunió a Ribera d'Ebre • L'organ de govern dels Fans es va reunir a Ribera d'Ebre sense represen
tació de Lleida a l'espera de tramitar una nova organització que sí que els inclogui. D'aquesta ma
nera s'ha prioritzat el repartiment de diners a la reforma de l'organisme que es fara en uns mesas. 

MUNICIPIS NORMATIVA 

el desglossament). L'exdusió es 
va corregir en la llei de mesures 
fiscals i financeres que acom
panya el pressupost de la Ge
neralitat. Són Aitona, Juncosa, 
l'Albagés, Llardecans, Alcanó, 
Maials, Almatret, la Pobla de 
Cérvoles, Bellaguarda, Sarroca, 
Bovera, Seros, el Cogul, el So
leras, la Granadella, els Torms, 
la Granja d'Escarp, Torrebesses 
i Granyena. 

Veins de Tarrega al·leguen 
contra-el reglament de 
participació ciutadana 
LAIA PEDRÓS 
1 TARREGA 1 La Federació d'As
sociacions de Velns de Tarre
ga (FAVT) ha presentat al·le
gacions al nou reglament de 
participació ciutadana, que 
l'ajuntament preveu aprovar 
en el ple d'aquest mes d'abril. 
El president de l'entitat vei:nal, 
Joan Pujal, va lamentar que no 
s'hagi convocat el consell de 
participació. Va defensar també 
que, a més a més de les sessions 
informatives, tates amb pocs 
assistents, "creiem que era ne
cessari convocar el consell de 
participació". 

També va criticar que el con
sistori contractés una empresa 
pera la redacció del reglament 
que ha costat a les arques mu
nicipals 14.000 euros quan el 
consistori compta amb una 

plantilla de 288 treballadors. 
Entre les propostes de la FAVT 
destaquen la creació d'un sín
dic de greuges municipal, que 
l'ajuntament disposi d'un ma
xim de trenta dies per respon
dre tots els escrits, mantenir el 
consell de participació i les as
sociéicions de vems del municipi 
així com que el consell dugui 
a terme almenys dos reunions 
a l'any (una per semestre), ex
posar el pressupost i les taxes 
municipals davant del consell 
abans de ser aprovats i poder 
intervenir en els plens com a 
entitat sol-licitant-ho dos dies 
abans de la seua celebració. 

L'actual reglament és de l'any 
2008 i ara l'ajuntament, a través 
d'un procés participatiu, l'ha 
actualitzat per adaptar-lo a les 
noves necessitats. 

Satisfacció després de les protestes 
• Pobles de Lleida van ex
pressar la seua satisfacció per 
aconseguir aquests recursos 
després de quedar fora, al 
principi, la qual cosa va moti
var energiques protestes. No 
obstant, l'alcalde de la Gran
ja, Manel Solé, va remarcar 
que aquesta aportació can-

viara cada any depenent de 
la re capta ció de l'impost nu
clear de la Generalitat i que 
la del 2024 pot ser diferent. 
Els vuit pobles que integren 
l'entitat Garrigues Altes i del 
Segria Sec reclamen ser dins 
de l'organ que dirigeix el fans 
nuclear. 

TECNOLOGIA COMUNICACIONS 

Obres a Balaguer per 
desplegar la fibra optica 
oberta fins a la Paeria 
1 BALAGUER 1 La xarxa de fibra 
optica que desplega la Gene
ralitat ha arribat aquesta set
mana a la Paeria de Balaguer. 
Es tracta d'una connexió que 
proporciona una amplada de 
banda a les seus de la Gene
ralitat i també serveís de fibra 
optíca neutra, una xarxa d'ac
cés obert que permet el trans
port de dades amb un facil ac
cés a qualsevol operador de 
telecomunicacions. Segons va 
explicar el paer en cap, Jordi 

BANDAAMPLA 

Dona connexió de banda 
ampla a les seus de la 
Generalitat i serveis de 
fibra óptica neutra 

Ignasí Vídal, a Radio Balaguer, 
es va negociar ambla Genera
lítat dísposar d'aquesta acces
sibilitat a la se u municipal. Va 
assegurar que la xarxa pública 
és molt necessaria ja que ca
da vegada hi ha més tramits 
administratius que es fan de 
manera telematíca. 

La Generalitat vol fomen
tar el desplegament de noves 
xarxes d'accés a més d'illtres 
operadores aíxí com tecno
logies 5G que requereixen la 
connexió a través de la fibra 
optica de les seues estacions 
base. Els treballs a Balaguer 
s'han inicíat aquesta setmana 
a la pla~a Mercad al i esta pre
vist que s'allarguin unes tres 
setmanes, segons va confir
mar !'alcalde de la capital de 
la Noguera. 
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TREMP 

Jocs per 
promocionar la 
Fira del Pallars 
1 TREMP 1 Un total de disset 
establiments comercials de 
Tremp col·laboren fins al 
proxim dia 5 de maig amb 
un joc als aparadors de la lo
calitat per posar en relleu la 
ramaderia d'oví. L'objectiu 
de la proposta és difondre els 
"superpoders" del corder de 
la comarca en el marc de la 
Pira del Pallars, que se cele
brara els proxims dies 6 i 7 
demaig. 

El joc consisteix a trabar 
a cada aparador una vinye
ta amb un deis beneficis que 
suposa el manteniment de la 
ramaderia. Hi haura la pos
sibilitat de guanyar cent eu
ros en vals de descompte als 
comer~os. 

EQUIPAMENTS 

Torrefarrera tara 
una tercera 
piscina pública 
1 TORREFARRERA 1 Torrefarrera 
ha aprovat definitivament el 
projecte per construir una 
nova piscina municipal, que 
sera la tercera del complex 
esportiu i suposara una in
versió de 344.308 euros. El 
nou vas tindra una profun
ditat d'1,5 a 2 metres, una 
amplada de U,5 i 25 de llarg. 
Fins ara, el recinte compta 
amb una d'infantil i una altra 
en la quall'any passat es van 
fer obres per reparar el fans 
després de detectar filtraci
ons que generaven proble
mes en el sistema de cloració. 
Entre les tres sumaran una 
superfície de més de 1.000 
metres quadrats. 

MEDI AMBIENT 

Neteja del 
bosc de ribera 
a Albesa 
1 ALBESA 1 El departament d'Ac
ció Climatica ha dut a terme 
treballs de neteja al base 
de ribera del riu Noguera 
Ribagor~ana al seu pas per 
Albesa. S'ha actuat en una 
superfície de vuit hectarees 
i els treballs han consistit en 
la tala i el desbrossat dels ar
bres que van caure i es van 
trencar durant els temporals 
de l'any 2022 a la zona del 
camí principal d'accés al base 
de ribera. Aquesta actuació, 
que ha costat 26.000 euros, 
preveu recluir l'acumulació 
de fusta marta que podría 
convertir-se en combustible 
en cas d'incendi i focus de 
plagues. 
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INFRAESTRUCTURESCARRETERES 

El subdelegat a Lleida, José Crespín, va visitar les obres. 

Inicien la millora de I'A-2 
entre Soses i Alpicat 
ILLEIDA 1 El ministeri de Trans
ports va iniciar ahir dilluns 
les obres al ferm de l'A-2 en
tre Alpicat i ellímit amb Os
ca. Els treballs van comen~ar 
a l'altura de Soses en sentit 
Barcelona, entre el quilome
tre 443 i el447 i el tr~msit es 
desvía per la cal~ada cap a 
Saragossa, que sera bidirecci
onal en aquest punt. Aquesta 
primera fase de les obres de 
quatre quilometres de l'au
tovia al Segria té un període 
d'execució de dos setmanes. 
El subdelegat a Lleida, Jo-

sé Crespín, va visitar ahir 
l'obres en aquest tram i va 
assegurar que "s'incorpo
raran millores importants a 
la conducció d'un tram total 
de disset quilometres en la 
via de comunicació amb més 
densitat de circulació de la 
província". 

Aquest projecte té un pres
supost de 12,17 milions d'eu
ros i es millorara el ferm en 
els dos sentits de la circula
ció. Els treballs coincideixen 
amb la millora del ferro de 
l'A-2 a Cervera. 

Candidatures de la CUP i ERC a I'Ait Urgell 
ILA SEU 1 La CUP va anunciar ahir que presentara quatre can
didatures per a les eleccions del mes de maig vinent a l'Alt 
Urgell. Repetira llista a la Seu i Cava (on la cupaire Gisela 
Sellés governa actualment) i optara a governar Arseguel i 
O liana. D'altra banda, l'EMD d'Asnurri, al municipi de les 
Valls de Valira, comptara "coro a mínim" ambla candidatura 
de Maria Sinfreu (ERC), actual presidenta de l'entitat i que 
optara a ser reelegida. 

Coalidó a Vielha d'Units per Avan~ar i UA 
1 VIELHA 1 Units per Avan~ar i Unitat d'Aran han firmat un 
acord per anar en coalició novament a les eleccions muni
cipals del propet dia 28 de maig a Vielha i Mijaran. Units 
per Avan~ar valora positivament aquest acord. Elena Vidal 
és la candidata d'Units que formara part de la candidatura 
liderada per Juan Antonio Serrano, actual alcalde de la 
capital aranesa. 

Llistes deis Comuns en diferents pobles de Lleida 
ILLEIDA 1 Els Comuns preveuen presentar candidatura en di
versos municipis de Lleida. A més de Laura Bergés a Lleida, 
Montse Cortasa sera alcaldable a Almacelles per primera 
vegada, igual que Mario Mata a Josa i Tuixent, Diego Palo
mares a Tremp i Joan Pla Cubero (Balaguer Ara Sí/ECP) a 
Balaguer. També faran llista a Torrefarrera i Rosselló. 

Estudi per reduir l'amoníac als purins 
ILLEIDA 1 La Federació de Cooperatives Agraries de Cata
lunya (FCAC) ha coordinat un projecte pilot d'innovació 
FerticoopGO per aconseguir una fertilització ajustada a les 
noves exigencies i millorar la sostenibilitat. Hi han participat 
diverses cooperatives de Lleida, Gestió Agroramadera de 
Ponent-GAP (les Garrigues) i l'Institut d'Investigació i Tec
nología Agroalimentaria (IRTA). Els estudis han confirmat 
que es poden reduir un 50 per cent les emissions d'amoníac 
procedents de les dejeccions ramaderes i limitar els gasos 
amb efecte d'hivernacle. A més, s'han treballat estrategies 
per disminuir l'excés de fosfor aterra a fi de poder assesso
rar a les granges. 

COMARQUES 1 15 1 

TRANSPORTS MOBILITAT 

Lleida estrena la T-:Jove, que 
pot arribar a SO.SOO viatgers 
Abonament multiviatge per a persones de fins a 30 anys 11 Costa 
40 € 1 permet viatges il·limitats en 90 dies amb tren i bus de l'ATM 

E. FARNELL 
ILLEIDA 1 Lleida va estrenar ahir 
la T-Jove, l'abonament multi
viatge que costa 40,20 euros 
amb el descompte del 50% 
del transport públic. Aquest 
abonament esta destinat a 
persones d'entre 17 i 30 anys 
i permetra despla~aments il
limitats durant 90 dies en els 
transports de l'Autoritat Terri
torial de la Mobilitat (ATM) de 
Lleida. Fonts del departament 
de Territori van avan~ar ahir 
que aquest nou abonament pot 
beneficiar a Lleida 50.500 pos
sibles usuaris. L'abonament es 
podra utilitzar als autobusos 
urbans i interurbans, a més del 
tren de la Pobla fins a Balaguer 
i les línies de Manresa (R-12) 
fins a Sant Guim de Freixenet 
i de la costa a Barcelona fins a 
Vinaixa (R-13 i R-14). Es tracta 
d'un abonament que fins ara 
no existía a Lleida. El bitllet 
multiviatge pot sol licitar-se en 
els centres d'atenció al client 
de l'ATM a Lleida, Balaguer, 
Bellpuig, Cervera, Mollerussa 
i Tarrega. 

D'altra banda, l'ATM de Llei
da ha tramitat des del passat 
dia 20 de mar~ més de 516 tar
getes T-16, que ahir va entrar 
en funcionament per substi
tuir la T-12. A les comarques de 
Lleida es van tramitar 102 tar
getes d'aquest títol l'any passat 
durant el mateix període. La 
T-16 és gratuita per als menors 

Una de les primeres viatgeres que van adquirir la T-Jove a Lleida. 

TARGETA T-16 

L'ATM també va activar 
ahir la T-16, que substitueix 
la T-12, gratu'ita pera 
menors de 4 a 16 anys 

de 4 a 16 anys i els permet fer 
un nombre íHirnitat de viatges 
a la xarxa de transport públic 
del sistema tarifari integrats 
dins de la mateixa zona en la 
qual resideix el menor. L'actual 
T-12 continuara sent valida i 
es podra continuar utilitzant 
fins que el menor compleixi els 
13 anys. Estel Martí, de Soses, 

va ser ahir una de les primeres 
lleidatanes a adquirir l'abona
ment multiviatge de l'ATM. Va 
assegurar que aquest nou títol 
li permet viatjar des de Soses 
a Lleida amb més comoditat. 
"Soc usuaria del bus des de fa 
anys perque estudio a Lleida. 
Agraeixo aquest tipus d'abona
ment, que em perrnetra viatjar 
del poble a Lleida de manera il
limitada i utilitzar els husos de 
Lleida", va dir. Un altre usuari, 
Kevin Céspedes, va assegurar 
que preveu adquirir la targe
ta multiviatge encara sent de 
Lleida. "M'ho es tic plantejant 
per anar a estudiar a la Capar
rella", va dir. 

ME DI AMBIENT INCIVISME 

Cervera 
senyalitza les 
femtes de gos 
amb pancartes 
Per frenar aquest 
tipus d'incivisme 
REDACCIO 1 E. F. 
1 CERVERA 1 Els agents cívics de 
Cervera van senyalitzar ahir 
els excrements deis gossos que 
es van trobar als carrers del 
centre de la localitat. Ho van 
fer amb pancartes amb la frase 
"la caca és del gos, la cagada és 
teva". L'objectiu d'aquesta ini
ciativa és remarcar els proble
mes d'insalubritat que provo
quen aquestes actituds incívi
ques i aconseguir erradicar-les 
a la localitat. Esta previst que 
avui la brigada municipal faci 
un recorregut pel nucli antic 
de Cervera i després ho fara 
per altres barris. Així mateix, 
la brigada netejara els carrers 
en els quals es concentren més 

Pancartes col·locades en excrements ah ir en un carrer de Cervera. 

excrements de gossos. Perla 
seua part, la Paeria de Cervera 
va animar la ciutadania a de
nunciar els actes d'incivisme 
com no recollir els excrements 
deis gossos de la vía pública. 
Va afegir que la denúncia es 
pot fer de manera anonima a 
través del correu electronic a 
registre@cervera. ca t. 

Amb aquestes pancartes, la 
Paeria vol recordar als incí
vics l'obligació de recollir els 
excrements deis gossos i mas
cotes i que l'incompliment pot 
comportar una sanció que pot 
arribar fins a 240 euros, segons 
preveu l'ordenan~a municipal 
de Civisme de la Paeria de 
Cervera. 
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PORTS 
MOTOCICLISME EN EASVRACE 

11!!!!!1· 

Futbol. Laporta diu que el cas Negreira no és 
"corrupció" i acusa el Madrid de "cinisme". 

futhol Les lleidatanes Andrea Martínez i 
Gemma Vilariño jugaran la Queens League. 

SEGRE 
Oimarts, 18 d'abril del2023 

Campiona entre homes 
La pilot lleidatana Zaida Teruel va guanyar el cap de setmana al mític circuit del Jarama una cursa 
en la qual de 28 pilots, només S eren dones 11 Diu que 'a alguns no els agrada que els guanyis" 

JOSt CARLOS MONGE 
1 LLEIDA 1 Que les dones es tan re
tallant a passos gegantescos la 
distancia que els separa deis bo
rnes és una cosa que s'eviden
cia temporada rere temporada. 
Lleida n'és un exemple i, a més 
que a nivell d'equips en té en la 
maxima categoría més de feme
nins (Cadí la Seu en basquet i 
Vila-sana i Alpicat en hoquei), 
que de masculins (Finques Prats 
Lleida en hoquei i Asisa Borges 
Vallen tenis taula), en esport in
dividual també destaquen nom
brosos talents. Aquest cap de 
setmana, una pilot lleidatana, 
Zaida Teruel, va guanyar al cir
cuit del Jarama una prova pun
tuable pera l'Open EasyRace de 
motociclisme aficionat de 600 
ce, en una carrera en la qual va 
superar els 23 pilots masculins 
amb que competía i les altres 
quatre noies que la disputa ven. 

"Encara ni m'ho cree", expli
ca va ahir aquesta apassionada 
de la velocitat de 36 anys i que 
només en porta quatre compe
tint. "Si em diuen fa sis anys 
que guanyaria una carrera al 
Jarama no m'ho hauria cregut. Podi de la carrera de dissabte passat, en la qualla lleidatana Zaida Teruel va ser la guanyadora en la cilindrada de 600 ce. 

PILOT DE 36 ANYS 

Zaida, de l'equip Pallars 
Team, té 36 anys i només en 
porta quatre competint en 
proves de velocitat 

Les motos m'han agradat des de 
sempre pero a la família no em 
deixaven tenir-ne i molt menys 
competir". I afegeix que "l'any 
2014 me'n vaig comprar una de 
carrer i el2019 vaig comen~ar 
a córrer en pit bikes i aquesta 
és la meua quarta temporada 
en circuits. He fet alguns po- les cinc úniques pilots femenines que van disputar la prova. 
dis, pero guanyar aquí no m'ho 
esperava". 

Zaida Teruel corre al Pallars 
Team i destaca que "ho faig per 
passió, m'ajuden molt Pallars 
Team i el Circuit de Menar
guens, pero la moto és meua i 
aquest és un esport car. De fet, 
a la proxima cursa, a Jerez, no 
hi aniré per falta de recursos". 
Afegeix que a alguns pilots mas
culins no els agrada gens que 
cls guanyi una noia. "Alguns sí 
que t'animen. A molts els pot 
)'ego, altres sembla que et donen 
consells, pero t'enganyen i l'any 
passat fins i tot hi va haver un 
que em va treure de la pista", 
destaca. la Yamaha de Zaida avan~a un deis participants. Zaida Teruel, ah ir davant de !'empresa pera que treballa. 
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